
Terénní základna pro ekologickou a polytechnickou výchovu dětí a mládeže Vrátkov. 

Důvodová zpráva k rozhodování o přijetí dotace. ZM 22. 1. 2020 

 

Město Český Brod podalo žádost o dotaci na celkovou rekonstrukci stodoly v objektu hájovny Vrátkov 

78. Záměrem je v patře stodoly vybudovat základnu pro základna pro ekologickou a polytechnickou 

výchovu dětí a mládeže nejen z Českého Brodu a okolí.  Žádost včetně studie proveditelnosti byla 

vyhodnocena jako reálná  a město Český Brod obdrželo rozhodní o přidělení dotace.  

Nyní je na zastupitelích města, zda dotaci přijmou. 

Celkové výdaje na stavební práce a pořízení vybavení jsou rozpočtovány na   4 324 186,- Kč. 

Z toho jsou celkové způsobilé výdaje, ze kterých je vypočtena dotace 3 748 940,- Kč  

Výdaje investiční  způsobilé jsou                                                                       3 647 300,- Kč  

Výdaje neinvestiční způsobilé          101 640,- Kč 

Celkové nezpůsobilé výdaje           575 246,- Kč 

Dotace je ve finále 85%, neboť  „přízemí“  stodoly je používáno pro hospodářskou činnost.  

Projektová dokumentace je zpracována ve stupni „pro stavební povolení“, položkový rozpočet, který 

byl povinnou přílohou k žádosti o dotaci byl zpracován dle tohoto stupně dokumentace. V případě, že 

se město rozhodne dotaci přijmout, bude nezbytné zadat zpracování prováděcí projektové 

dokumentace. 

Kromě stavebních prací a pořízení vybavení je součástí celého projektu i pětiletá udržitelnost a s ní 

související závazek zajišťovat vzdělávací funkci terénní základny.  

Aktivity spojené se vzděláváním a jejich personální a organizační zajištění byly projednávány na 

schůzce dne 6. listopadu, které se zúčastnili nejen někteří pedagogové, ale i představitelky sdružení 

Dokolečka z Doubravčic, zástupce záchranné stanice pro handicapované živočichy Huslík Poděbrady. 

Všichni se shodli, že je reálné vzdělávací program naplnit a přislíbili svoji lektorskou pomoc. Dále se 

účastníci schůzky shodli na potřebě jednoho koordinátora všech aktivit, který by byl v optimálním 

případě zaměstnancem města.  

Financování vzdělávacího procesu je možné z několika stran. Příspěvky účastníků, ŠVP, dotace pro 

ekocentra… viz příloha AKTIVITY TZ VRÁTKOV 

Po schůzce potenciálních spolupracovníků ze stran ekologických spolků je naplnění vzdělávacího 

plánu jako reálné. 

Doplnění pro ZM 22. 1. 2020: 

Zastupitelům města byl celý materiál předložen k projednání a případnému schválení ne jednání 

konaném 4. 21. 2019. Na tomto jednání nedošlo k odsouhlasení přijetí dotace z důvodu nejasností 

týkajících se organizačního zajištění celého projektu po pětiletou dobu udržitelnosti – nebyl stanoven 

koordinátor vzdělávacího procesu.  Dalším důvodem nepřijetí dotace byly nejasnosti a pochybnosti 



týkající se reálnosti vzdělávacího procesu po celou dobu udržitelnosti. Z protiargumentů, které 

zazněly, je třeba zmínit upozornění na relativně velkou vzdálenost základny od autobusové zastávky, 

dále obavu zda bude dostatečná poptávka ze strany veřejnosti a také upozornění na další zvyšování 

zátěže úředníků města novými a novými povinnostmi. Na jednání ZM padl návrh celou výstavbu 

zainvestovat z vlastních prostředků městských lesů postupně „salámovou metodou“. 

Vzhledem k tomu, že vedení města a zaměstnanci města, kteří celý projekt připravují již od roku 

2013, považují celý projekt za reálný, zpracovali odpovědi na výše uvedené protiargumenty tak, aby 

zastupitelé mohli s čistým svědomím odsouhlasit přijetí dotace a tím podpořit další zvelebování 

majetku Města Český Brod a rozšíření a zpestření nabídky trávení volného času obyvatel města. 

Zásadním otázkou bylo zajištění role koordinátora. Vzhledem k tomu, že příjemcem dotace je Město 

Český Brod, které garantuje naplnění smluvních podmínek, nelze pozici koordinátora přenechat 

jinému subjektu. Koordinátorem bude zaměstnanec města – odboru sociálních věcí a školství - 

v současné době je to Ing. Jiřina Soukupová, která má bohaté zkušenosti s podobnými programy. Jako 

koordinátor bude zajišťovat příslušné lektory pro jednotlivé vzdělávací akce nebo moduly.  

Zájem ze strany škol a veřejnosti o programy nabízené budoucí terénní základnou. Jsou uzavřeny 

partnerské smlouvy s českobrodskými základními školami a mateřskou školou, s praktickou školou. 

Tyto školy jsou seznámeny s rozsahem programů a jsou připraveny nabízené programy využívat. 

S ohledem na zvýšení jistoty naplněnosti jednotlivých vzdělávacích modulů a tím zajištění 

ekonomické efektivity budou aktivity terénní základny nabízeny i okolním obcím a městům. 

 

Vzdálenost mezi autobusovou zastávkou a hájovnou. Do března 2020 jsou přijímány žádosti o 

dotace z Operačního programu zaměstnanost na zajištění vzdělávacího programu, kde uznatelnými 

náklady jsou i dotace na dopravu účastníků. Bez ohledu na tento dotační titul je reálná objednávková  

doprava školních dětí autobusem zajištěným školou, na odpolední mimoškolní aktivity budou děti 

dovážet jejich rodiče – v současné době je to již běžný jev.  

Kromě toho je v současné době na vzestupu podpora ekologické dopravy. Elektro minibus 

s kapacitou 9 osob a dojezdem do 150 km  vychází  na cca 1,2 mil. Kč, dotace je poskytována ve výši 

40%, max. 1 mil. Kč. 

 

Zvyšování zátěže úředníků. Ke zvýšení aktivit zajišťovaných městem samozřejmě dojde.  Ovšem 

nebude se jednat o jediné rozšíření působnosti města. S ohledem na neustále se rozvíjející potřeby 

obyvatel a návštěvníků města a na snahu města o poskytování stále lepších služeb a servisu, dochází 

k nárůstu zajišťovaných činností neustále.  Argumentovat tím, že doposud jsme ve městě tuto aktivitu 

nepotřebovali, je poněkud krátkozraké a možná i „zpátečnické“. Z městského rozpočtu je 

podporováno mnoho jiných aktivit, které doposud v Českém Brodě nebyly a doposud „to stačilo“.  

 

Realizace terénní základny „salámovou metodou“.  V současné době všichni vnímají katastrofální 

stav lesů způsobený nejen kůrovcovou kalamitou, ale např. i suchem. I přes snahu vedoucího 

městských lesů Ing, Kopáčka o prodej kalamitního dřeva do zahraničí je v nedohlednu návrat k letům 

prosperity. Je naprosto nereálné najít v rozpočtu městských lesů dostatek finančních prostředků na 

rekonstrukci hájovny vlastními silami. Přijetím dotace vyřešíme i opravu střechy na stodole, která je 

na konci své životnosti a na jejíž opravu bude nutné vynaložit minimálně 450.000,- Kč. 

 



Pro větší přehled zpracoval na základě vlastních zkušeností pan radní Bc. Jiří Stuchl tabulku 

s variantami financování vzdělávacího procesu (příloha Eko základna Vrátkov). Na konci celé tabulky 

je k dispozici porovnání  jednotlivých variant zajištění provozu v období 2020 až 2026. 

 

Závěr. 

Z výše uvedeného je zřejmé, že přijetí dotace na přestavbu stodoly v objektu hájovny městských lesů 

ve Vrátkově na terénní základnu je pro město výhodné, a to i přesto, že s přijetím dotace je spojen 

závazek zajistit pětiletý vzdělávací program v oblasti ekologické výchovy.  Zajištění stavebních prací je 

standardní činnost, pro kterou je zřízen odbor rozvoje, zajištění koordinace vzdělávacího procesu 

bude svěřeno odboru sociálních věcí a školství.  Odbor životního prostředí a zemědělství ve 

spolupráci s městskými lesy je připraven být nápomocen jak při realizaci stavby, tak při pomoci se 

zajištěním provozních záležitostí spojených ser vzdělávacím procesem. 

Zastupitelům města doporučujeme rozhodnout o přijetí dotace a zachovat důvěru v uvážlivost  

zaměstnanců města při nakládání s prostředky města. 

10. 1. 2020 

Ing. Rostislav Vodička, vedoucí odboru životního prostředí a zemědělství. 

  

 

 

  

 

  


